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Pełny zapis przebiegu posiedzenia 

Komisji Zdrowia 

– podkomisji stałej do spraw zdrowia psychicznego (nr 2) 
29 kwietnia 2021 r.
Podkomisja stała do spraw zdrowia psychicznego, obradująca pod przewodnic-
twem posła Pawła Rychlika (PiS), przewodniczącego podkomisji, zrealizowała 
następujący porządek dzienny: 

– omówienie i przyjęcie planu pracy podkomisji na 2021 r. 

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Jakub Stefański oraz Monika Żołniero-
wicz-Kasprzyk – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych. 
Przewodniczący poseł Paweł Rychlik (PiS): 

Szanowni państwo, dzień dobry. Wybiła godzina 12:00, w związku z tym będziemy zaczynać.
Otwieram posiedzenie podkomisji  stałej do spraw zdrowia psychicznego, zwołane 

przez marszałek Sejmu na podstawie art. 198j ust. 2 regulaminu Sejmu. Posiedzenie 
będzie prowadzone z wykorzystaniem środków komunikacji elektronicznej umożliwia-
jących porozumiewanie się na odległość. 
W tym momencie, drodzy państwo, przystąpimy do stwierdzenia kworum. Proszę 

o naciśnięcie dowolnego przycisku na tablecie. Szanowni państwo, stwierdzam kworum. 
Jest odpowiednia liczba posłów na posiedzeniu. 
Porządek  dzisiejszego  posiedzenia  przewiduje  omówienie  i przyjęcie  planu  pracy 

podkomisji na 2021 r. Szanowni państwo, na skrzynki mejlowe zostały państwu prze-
słane propozycje zarówno te, które ja opracowałem – nie ukrywam, że konsultowałem 
to z Ministerstwem Zdrowia, jakie są najbardziej palące i ważne tematy – jak i od pani 
poseł Elżbiety Płonki oraz od pani poseł Katarzyny Lubnauer i pani poseł Moniki Rosy. 
Czy są jeszcze inne propozycje? Nie słyszę zgłoszeń. Dlatego przedstawię, szanowni 

państwo, te propozycje, które są. 
Pierwszy temat: Jaki  jest stan zdrowia psychicznego populacji w świetle badania 

„Epidemiologia  zaburzeń  psychicznych  w populacji  Polski”  ukończonego  w 2020 r. 
przez Instytut Psychiatrii i Neurologii, w tym wnioski z porównania z poprzednią edycją 
badań. Drugi temat: Doświadczenia z realizacji świadczeń w ramach teleporad. Trzeci: 
Informacja o działalności rzeczników praw pacjenta szpitala psychiatrycznego. Czwarty 
temat: Aktywizacja społeczno-zawodowa i zatrudnienie osób z zaburzeniami psychicz-
nymi. Następny temat: Nowe zawody w opiece psychiatrycznej dla dzieci i młodzieży. 
Szósty temat: Przedstawienie planu działania na rzecz prewencji samobójstw w ramach 
„Narodowego programu zdrowia na lata 2021–2025”. Siódmy: Wpływ zmiany  trybu 
pracy w związku z epidemią na kondycję psychiczną pracowników. Ósmy: Nowelizacja 
ustawy psychiatrycznej. Dziewiąty: Wdrażanie pilotażu centrów zdrowia psychicznego 
dla dorosłych. Dziesiąty temat: Wdrażanie pakietu rozwiązań dedykowanych dla dzieci 
i młodzieży. 
Pani poseł Elżbieta Płonka przedstawiła propozycję: Opieka psychiatryczna w ośrod-

kach resocjalizacji dla młodzieży oraz drugi temat: Problemy zdrowia psychicznego dzieci 
z rodzin rozbitych – zmiany prawne w kodeksie opiekuńczym – problem tzw. alienacji 
czy zespołu PAS. Z kolei propozycje pani poseł Lubnauer i pani poseł Rosy to: Informa-
cja ministra zdrowia na temat wpływu pandemii na psychiatrię; Informacja dotycząca 
zrealizowanych programów dotyczących profilaktyki zdrowia psychicznego; Międzyre-
sortowa współpraca w psychiatrii – informacja na temat prowadzonych projektów mię-
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dzyresortowych. Czwarty temat, które panie zaproponowały, to: Przyszłość psychiatrii 
środowiskowej w Polsce. Informacja na temat pilotażu centrów zdrowia psychicznego, 
a piąty temat to: Liczba i dostępność psychiatrów, w tym psychiatrów dziecięcych. 
Szanowni państwo, należy stwierdzić, że część tematów się powiela. Myślę, że nale-

żałoby po prostu połączyć te tematy i zorganizować posiedzenia o danej tematyce. Mam 
na myśli to, że czwarty temat pani poseł Lubnauer i pani poseł Rosy jest tożsamy z dzie-
wiątym tematem, który ja zaproponowałem, bo tutaj, w czwartym, mamy: Informacja 
na temat pilotażu centrów zdrowia psychicznego i Wdrażanie pilotażu centrów zdrowia 
psychicznego. Może więc panie pozwolą, żebyśmy to połączyli, bo to jest ten sam temat. 
Piąty temat: Nowe zawody w opiece psychiatrycznej – to jest moja propozycja. Nato-

miast panie posłanki Lubnauer i Rosa zaproponowały: Liczba i dostępność psychiatrów, 
w tym psychiatrów dziecięcych – plany MZ w zakresie kształcenia lekarzy w tej specja-
lizacji. Też bym zaproponował, żeby te tematy połączyć i szeroko omówić na jednym 
posiedzeniu. 
Następnie temat dziesiąty, który zaproponowałem, to jest: Wdrożenie pakietu rozwiązań 

dedykowanych dla dzieci i młodzieży, a to, co pani poseł Płonka proponuje: Opieka psychia-
tryczna w ośrodkach resocjalizacji dla młodzieży i również: Problemy zdrowia psychicznego 
dzieci z rodzin rozbitych. Proponowałbym, żeby to połączyć, ponieważ jest to tematyka doty-
cząca psychiatrii dzieci i młodzieży i związanych z tym problemów. Zresztą poniekąd to się 
łączy z pierwszym tematem pani poseł Lubnauer i pani poseł Rosy. 
I drugi temat, szanowni państwo, który proponuję: Doświadczenia z realizacji świad-

czeń w ramach teleporad łączy się jakby z pierwszym tematem, który zaproponowały 
panie poseł Lubnauer  i Rosa. Oczywiście poddaję  to pod  rozwagę, natomiast  ja bym 
zaproponował, żebyśmy to tak zorganizowali i tak pracowali. 

Poseł Monika Rosa (KO): 
To ja się zgłaszam, jeśli mogę. 

Przewodniczący poseł Paweł Rychlik (PiS): 
Oczywiście, bardzo proszę. Pani poseł Rosa. 

Poseł Monika Rosa (KO): 
Bardzo dziękuję. Panie przewodniczący, kilka kwestii. Pierwsza jest taka, że dosłały-
śmy jeszcze z posłanką Lubnauer temat dotyczący schizofrenii z racji tego, że organi-
zacje, które skupiają osoby chorujące na schizofrenię, poprosiły nas o zgłoszenie tego 
tematu z okazji Światowego Dnia Schizofrenii. Pewnie pan przewodniczący nie dostał 
czy też może nie zauważył mejla na ten temat. Chciałybyśmy także zgłosić temat doty-
czący leczenia schizofrenii w Polsce, powiązany z tym Światowym Dniem Schizofrenii. 
A druga rzecz…

Przewodniczący poseł Paweł Rychlik (PiS): 
Pani poseł, przepraszam. Czy mogłaby pani ten temat zacytować? 

Poseł Monika Rosa (KO): 
Oczywiście. Leczenie schizofrenii w Polsce. 

Przewodniczący poseł Paweł Rychlik (PiS): 
Dziękuję. 

Poseł Monika Rosa (KO): 
I chciałybyśmy, aby bardzo mocno w tych połączonych tematach wybrzmiał też temat 
psychiatrii i wsparcia dla dzieci i młodzieży, czyli etapu w realizacji reformy, tych trzech 
stopni referencyjności – nie tylko centrów pilotażu, ale też sytuacji w szkołach – oraz 
kwestie profilaktyki, czyli nie tylko leczenia, ale także tego, jakie działania podejmuje 
ministerstwo w sprawie profilaktyki chorób psychicznych. Także kwestie, które są mię-
dzy  poszczególnymi  resortami,  czyli  na przykład  deinstytucjonalizacji.  Chodzi  o to, 
że my pewne projekty omawiamy oczywiście w ramach prac podkomisji i Komisji Zdro-
wia, natomiast one przecinają się także z polityką społeczną – kwestia psychiatrii czy 
wsparcia dzieci – a także z kwestiami dotyczącymi ministerstwa edukacji narodowej. 
Dziękuję. 
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Przewodniczący poseł Paweł Rychlik (PiS): 
Pani poseł, dobrze. Jak najbardziej, nie ma problemu. Natomiast proszę to sformułować 
odnośnie do tego punktu dziesiątego: Wdrażanie pakietu rozwiązań dedykowanych dla 
dzieci i młodzieży. Wpiszemy to i ten punkt rozbudujemy, tylko proszę to zwerbalizować. 

Poseł Monika Rosa (KO): 
Ja myślę, że te kwestie, które uszczegółowiłyśmy w tematach, wystarczy dopisać po pro-
stu w dalszej części tematu, który pan zaproponował, panie przewodniczący. Czyli mamy 
główny temat – ten, który pan podał, i później dopisujemy resztę z naszych tematów, 
żeby wyszczególnić  te  podpunkty,  na których nam  zależy.  I tyle. Tu nic  nowego nie 
trzeba stwarzać. Myślę, że wystarczy to przekopiować po prostu z naszych tematów. 

Przewodniczący poseł Paweł Rychlik (PiS): 
Dobrze. OK. Dziękuję, pani poseł. Czy ktoś z państwa chciałby jeszcze zabrać głos? 

Poseł Elżbieta Płonka (PiS): 
Panie przewodniczący, ja wyrażam zgodę na tę pana propozycję połączenia tych tematów. 
Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Paweł Rychlik (PiS): 
Dziękuję. Czy są jeszcze jakieś głosy? 

Poseł Riad Haidar (KO): 
Tak, panie przewodniczący. Dzień dobry. 

Przewodniczący poseł Paweł Rychlik (PiS): 
Dzień dobry. Bardzo proszę. 

Poseł Riad Haidar (KO): 
Riad Haidar z tej strony. Witam serdecznie. Panie pośle, ja bym jeszcze do tego całego 
planu dodał oddzielną tematykę. Temat kobiety w ciąży i w okresie przedporodowym 
i poporodowym i kwestię związaną z depresją poporodową albo okołoporodową. To jest 
problem, który dotyka bardzo dużego procenta kobiet, a zwłaszcza teraz, w tej sytuacji 
pandemii. Warto pochylić się nad tym tematem. To jest pierwsza propozycja. Ja to wysła-
łem, niestety chyba za późno. Nie dotarła do pana przewodniczącego ta propozycja. 
Drugi temat. Oddzielne spotkanie, to znaczy posiedzenie, w sprawie analizy i dys-

kusji na temat schizofrenii – leczenie, rozpoznanie, diagnostyka, opieka i później także 
uspołecznienie tych pacjentów. To są takie dwa tematy z mojej strony. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Paweł Rychlik (PiS): 
Dziękuję, panie pośle. Ten temat schizofrenii jest tożsamy z tematem, który zapropono-
wała pani poseł Rosa, więc myślę, że to jest jakby jeden punkt. Oczywiście jeśli chodzi 
o kobiety w ciąży, depresja poporodowa, depresja okołoporodowa – to jak najbardziej 
dobry pomysł, żeby ten temat omówić i nad nim popracować, więc zgadzam się. 
Dlatego też, szanowni państwo, żeby to wszystko usystematyzować – pozostajemy 

przy dziesięciu propozycjach, które zostały państwu przedłożone przez mnie. Posze-
rzamy to o propozycje pani poseł Lubnauer i pani poseł Rosy, jak również propozycje, 
które zaproponowała pani poseł Płonka. Oprócz tego dopisujemy jeszcze dwa punkty, 
czyli dwa kolejne posiedzenia. Leczenie schizofrenii w Polsce – to jest punkt jedenaście. 
I punkt dwanaście, temat dotyczący kobiet w ciąży i depresji poporodowej i okołoporo-
dowej. Tak więc tematów byłoby dwanaście. Myślę, że moglibyśmy tak to zorganizować. 
Czy są jakieś głosy sprzeciwu, jeszcze jakieś inne propozycje? 

Poseł Monika Rosa (KO): 
Szanowny panie przewodniczący, jeśli mogę się wtrącić, ja absolutnie ze wszystkim się 
zgadzam, miałabym tylko taką prośbę. Ponieważ ten Światowy Dzień Schizofrenii wypada 
jakoś z końcem maja – 24 maja, jeśli się nie mylę – czy dałoby radę przy tej okazji tę debatę 
przeprowadzić na posiedzeniu podkomisji, jeśli będzie taka możliwość? Tylko tyle. 
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Przewodniczący poseł Paweł Rychlik (PiS): 
Dobrze. Myślę, że będzie to jedno z pierwszych posiedzeń podkomisji. To będzie temat 
spotkania około 24 maja. Oczywiście tak. 
Czy mają państwo jeszcze jakieś inne uwagi lub propozycje? Szanowni państwo, pro-

jekt planu pracy, który został przez nas przedyskutowany, należy poddać pod głosowanie. 
Dlatego też poddaję pod głosowanie wniosek o przyjęcie zaproponowanego planu pracy 
podkomisji na 2021 r. Proszę o oddanie głosu za. Kto jest przeciw? 

Poseł Elżbieta Płonka (PiS): 
Jestem za, ale muszę się zalogować, bo się wylogowałam. Za sekundę się zaloguję. 

Przewodniczący poseł Paweł Rychlik (PiS): 
Dobrze, oczywiście. Kto się wstrzymał? Proszę teraz oddać głos, a za chwilę podamy 
wyniki głosowania. 

Sekretarz Jakub Stefański: 
Panie przewodniczący, najpierw zamkniemy głosowanie w sprawie kworum. 

Przewodniczący poseł Paweł Rychlik (PiS): 
Dobrze. Przepraszam, troszkę się pospieszyłem. Czy możemy już głosować? 
Szanowni państwo, pulpity do głosowania zostały wyświetlone, więc proszę  teraz 

o oddanie głosu. Czy możemy podać wyniki głosowania? 

Sekretarz Jakub Stefański: 
Tak, już podajemy. 

Przewodniczący poseł Paweł Rychlik (PiS): 
Szanowni państwo, głosowało 6 posłów – za oddano 6 głosów, nikt nie był przeciw ani nikt 
nie wstrzymał się od głosu. Stwierdzam, że podkomisja przyjęła plan pracy na rok 2021. 
Bardzo serdecznie państwu dziękuję. Na tym porządek dzisiejszego posiedzenia został 

wyczerpany. Zamykam posiedzenie podkomisji. Bardzo serdecznie dziękuję. 


